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[Ministeren for kulturelle anliggender.] 
1ingsuclvalg, der under de fortsatte drøftel- 
ser har besluttet i forbindelse med tilsva- 
rende drøftelser vedrørende en række andre 
tilskudsområder at optage forhandlinger 
med de kommunale organisationer om de 
rejste spørgsmål såvel angående tilskud som 
standarder og normer. 

Disse forhandlinger og overvejelser kan 
næppe ventes afsluttet før i løbet af de 
kommende måneder, og det vil derfor ej hel- 
ler i indeværende folketingsår være muligt 
at udarbejde et mere omfattende forslag til 
revision af folkebiblioteksloven, herunder en 
eventuel ændring af principperne for statens 
tilskud til bibliotekerne. Jeg må derfor bede 
tinget om tilslutning til, at der sker en ud- 
skydelse af denne revision af loven til folke- 
tingsåret 1972-73. 

Det har været indgående overvejet, om 
man i det forslag, der nu fremsættes om 
udskydelse af lovrevisionen, skulle medtage 
enkelte forslag fra den ovennævnte betænk- 
ning nr. 607: 

For det første spørgsmålet om en vis reta- 
blering af de ved lov nr. 108 af 31. marts 
1971 reducerede satser for statens tilskud 
derved, ' at den gennemsnitssats, der er 
nævnt i betænkningens lovudkast § 11, stk. 
1 (33 1/3 pet. +  1 pet. ti] bibliotekernes rå- 
dighedssum), gennemføres allerede nu, 

for det andet, at lovens kap. 4 om skole- 
biblioteker ,helt eller delvis udskilles af fol- 
kebiblioteksloven, idet udgifterne til anskaf- 
felse af skolebøger og andet undervisnings- 
materiel (klassesæt m. v.) overføres til skole- 
væsenets budget. 

Imidlertid har jeg ikke ment, at tiden 
hertil er inde, idet både tilskudsspørgsmålet 
og en række spørgsmål omkring skolebiblio- 
teker og centraler for undervisningsmidler 
(jfr. undervisningsministeriets betænkning 
nr. 621, 1971) endnu ikke er afklaret. 

Et  revisionsforslag, der indeholder så- 
danne ændringsforslag, agtes forelagt. for 
folketinget i begyndelsen af den kommende 
samling. 

Nærværende lovforslag indeholder derfor 
홢 ud over forslaget om udskydelse af lovre- 
visionen 홢 kun to forslag om ændringer af 
den gældende bibliotekslov, der vil være 
nødvendige allerede nu. Jeg skal ganske 
kort omtale disse forslag. 

Det første vedrører det særlige tilskud til 

centralbibliotekerne, for hvilke der ved lov 
nr. 78 af 12. marts 1970 som gældende for 
årene 1970-71 og 1971-72 fastsattes et fikse- 
ret tilskud på grundlag af det for 1969-70 
beregnede tilskud til centralbibliotekerne. 

Ordningen udløber altså den 31. marts 
1972, fra. hvilket tidspunkt antallet af cen- 
tralbiblioteker reduceres til ét centralbiblio- 
tek i hver af de nye amtskommuner. 

Det er således i forbindelse med forslaget 
om udskydelsen af den almindelige revision 
nødvendigt at fremkomme med forslag om 
centralbibliotekstilskuddet for perioden fra 
1. april 1972, og indtil en revideret folkebib- 
liotekslov kan træde i kraft. 

Efter forhandling med bibliotekstilsynet 
og amtsrådsforeningen må man anse det for 
rigtigst at bevare princippet om en fastlås- 
ning af disse tilskud på det hidtidige ni- 
veau i den kommende overgangsperiode, og 
forslaget bygger derfor på et princip, hvor- 
efter de påtænkte centralbibliotekstilskud 
foreslås fastsat således, at det enkelte cen- 
tralbibliotek i en amtskommune oppebærer 
et tilskud, der samlet svarer til det tilskud, 
som de tidligere centralbiblioteker i ved- 
kommende amtskommune har modtaget. 
Forslaget modificeres dog derved, at der 
fradrages et grundbeløb på 60.000 kr. (jfr. 
folkebibliotekslovens § 11, stk. 1) for hvert 
nedlagt centralbibliotek inden for amtskom- 
munens område. Jeg kan i øvrigt henvise 
nærmere herom til bemærkningerne til lov- 
forslaget. 

Det andet forslag angår det i lovens § 16 
omhandlede tilskud til fælleskommunale 
samlinger, indeholdende klassesæt og andet 
egnet biblioteksmateriale til supplering af 
samlingerne i områdets skolebiblioteker. 
Sådanne samlinger har hidtil kunnet opret- 
tes for hvert enkelt centralbiblioteksområde 
i samarbejde med 'centralbiblioteket. 

Forslaget tilsigter at muliggøre viderefø- 
reIse, i en overgangsperiode af de bestående 
samlinger på de hidtidige vilkår, også efter 
at antallet af centralbiblioteker er blevet 
reduceret. 

Med disse bemærkninger anbefaler jeg 
forslaget til tingets velvillige behandling. 

Handelsministeren (Erling Jensen): Her- 
ved tillader jeg mig for det høje ting at 
fremsætte forslag til lov om naturgastorsy- 
ning. 
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[Handelsministaren.] 
; Med forslaget tilsigtes det at tilvejebringe 

det nødvendige lovmæssige grundlag for en 
hensigtsmæssig tilrettelæggelse af en even- 
tuel kommende forsyning af Danmark med 
naturgas; Forslaget bygger på en bevillings- 
ordning med mulighed for at give tilladelse 
eller bevilling, herunder eneretsbevilling, til 
indførsel, forhandling, transport eller oplag- 
ring af naturgas. 

Naturgas- er i de senere år kommet til at 
spille en meget væsentlig rolle for Vesteu- 
ropas energiforsyning. Som. forsyningskilde 
frembyder naturgassen mange fordele, 
blandt andet fordi den i forureningsmæssig 
henseende er problemfri. Hertil kommer, at 
naturgasforsyning af Vesteuropa, herunder 
f ra  -Nordsøen, vil kunne bidrage til at for- 
mindske Vesteuropas afhængighed. af de, 
somj erfaringen viser, ofte sårbare olieleve- 
rancer fra Mellemøsten'. Efter at der på den 
norske del af Nordsøkontinentalsoklen er 
gjort store fund, og .efter at der er kommet 
,meldinger også om fund, om end foreløbig 
kun af begrænset størrelsesorden, på den 
danske sokkel,' ér mulighederne for, at 
Danmark kan få tilført naturgas som et led i 
sin energiforsyning, blevet væsentligt forbed- 
ret. 홢 . : 

Den stadig stigende efterspørgsel efter 
naturgas i de lande, hvor der allerede er 
opbygget et naturgasforbrug, betyder imid- 
lertid, at der er skarp konkurrence om al 
udbudt naturgas. For tiden forhandles der 
om den norske Ekofisk-gas, som tilhører den 
internationale Phillips-gruppe. Det i maj 
1971 nedsatte rådgivende udvalg vedrø- 
rende energipolitiske spørgsmål forhandler 
på Danmarks vegne om mulighederne for at 
få andel i denne gas. Samtidig afventer man 
det tidspunkt, hvor bevillingshaverne for 
efterforskning og indvinding af kulbrinter 
m. v. (A. P. Møller-selskaberne) melder klar 
til forhandlinger om naturgasleverance.r. 

Som det fremgår af bemærkningerne til 
lovforslaget, har jeg søgt om finansudval- 
gets tilslutning til etablering af et transmis- 
sionsselskab foreløbig med rent statslig aktie- 
kapital, som kan træde i det energipolitiske 
udvalgs sted i disse forhandlinger. Trans- 
missionsselskabet, hvori det forudsættes, at 
også privat, risikovillig kapital kan inddra- 
ges, vil således få til opgave i kraft af en 
eneretsbevilling, som kan gives 홢 efter lovfor- 

slaget, at søge at afslutte kontrakt oni na- 
turgasleverancer med henblik pa; at vare- 
tage engrosforsyningen med naturgas, her- 
under salg af gassen til lokale gasdistributi- 
onsselskaber og storforbrugere. /" 

Baggrunden for de foreslåede forånstalt- 
ninger, dels lovgivning, dels etablering af et 
transmissionsselskab, er nødvendigheden af, 
at vi her i landet, såfremt mulighederne 
skulle vise sig, er vel forberedt på at mod- 
tage, naturgasleverancer og udnytte dem på 
en for samfundet hensigtsmæssig måde. Et  
bredt spektrum af samfundsmæssige interes" 
ser må her haves for, øje, herunder således 
forsyningsmæssige, valutariske, forurenings- 
mæssige og sikkerhedsmæssige, hensyn. i. 

Efter forslaget vil loven omfatte såvel 
dansk land- som: søterritorium. På I dansk 
kontinentalsokkelområde vil loven finde 
anvendelse på anlæg, som med henblik på 
udforskning og udnyttelse; af kontinental- 
soklen befinder sig på sokkélområdét, samt i 
sikkerhedszoner omkring anlægget; jeg hen- 
viser herved til § 3 i lov 0111 kontinentalsok- 
len., Loven tager sigte på at sikre, at uanset 
under hvilken form og hvorfra naturgassen 
bringes frem til det danske marked, skal den 
principielt være, omfattet af bevillingsord- 
ningen..Lokaldistributionen af naturgas vil 
dog efter forslaget finde sted i henhold til 
hidtidig gasinstallationslovgivning.. . 

I relation til bevillingen til efterforskning 
og indvinding af kulbrinter in. v.,, som er 
givet A. P. Møller-selskaberne, er det rege- 
. ringens hensigt at søge : etableret et nært 
samarbejde mellem disse og staten, jfr. jfov her- 
ved den af ministeren for offentlige arbejder 
med bevillingshaverne ,: indgåede ' samar- 
bejdsaftale af 17. februar 1972. Ved admini- 
strationen af: loven og det hertil knyttede 
bevillingssystem vil den bevilling, som i sin 
tid er givet A. F. Møller-selskaberne, blive 
respekteret, og under varetagelse af rimelige 
samfundsmæssige interesser vil bevillingsha 
verne kunne påregne at få sådanne tilladel- 
ser eller bevillinger, som vil gøre det muligt 
for dem at udnytte fundne forekomster-af - . 
n a t u r g a s . .  ; 

, Med disse bemærkninger tillader, j eg mig 
at anbefale lovforslaget, t i l  det høj e tings 
velvillige og hurtige behandling. 

Finansministeren , (Grünbaum): Jeg skal 
tillade r mig for 홢 dét høje ting at frem- 


